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1144  lluutteeggoo  ww  SSaallii  BBiiaałłeejj  UUrrzzęędduu  MMiiaassttaa  PPoozznnaanniiaa  ooddbbyyłłoo  ssiięę
ffoorruumm  sseerrccoowwoo--nnaacczzyynniioowwee  SSzzppiittaallaa  KKlliinniicczznneeggoo  PPrrzzee--
mmiieenniieenniiaa  PPaańńsskkiieeggoo..  IImmppuullsseemm  ddoo  oorrggaanniizzaaccjjii  tteeggoo  ssppoo--
ttkkaanniiaa  bbyyłłoo  zzaakkoońńcczzeenniiee  pprrooggrraammuu  pprrooffiillaakkttyycczznneeggoo  „„SSzzee--
rrookkaa  aaoorrttaa””  ffiinnaannssoowwaanneeggoo  pprrzzeezz  UUrrzząądd  MMiiaassttaa  PPoozznnaanniiaa,,  
aa  rreeaalliizzoowwaanneeggoo  pprrzzeezz  tteenn  sszzppiittaall,,  ddoottyycczząącceeggoo  wwcczzeessnneeggoo
wwyykkrryywwaanniiaa  ttęęttnniiaakkóóww  aaoorrttyy..  

Spotkanie odbyło się w dniu świętego Walentego, gdy 
w szczególny sposób staramy się doceniać sprawy sercowe.
Takie właśnie propozycje dla mieszkańców Poznania przed-
stawił zespół szpitala przy ul. Długiej. Podczas spotkania do-
konano podsumowania trwającego przez kilkanaście miesięcy
programu, w ramach którego u mieszkańców miasta wykrywa-
no bądź monitorowano patologie aorty. U ponad 300 chorych 
z podejrzeniem tętniaka wykonano badania przy użyciu rezo-
nansu magnetycznego, ponad połowę w ramach programu. Kil-
kunastu spośród nich udało się uratować przed ciężkimi 
następstwami schorzenia, planując i wykonując operacje. 
W wypadku tętniaków aorty piersiowej uratowano 10 pacjentów.

Należy wspomnieć, że każdego roku operowanych jest przy 
ul. Długiej ok. 270 osób z tą zagrażającą śmiercią chorobą, z tego
średnio 30 proc. przyjmowanych jest w trybie nagłym. Ideałem
byłoby, gdybyśmy umieli uprzedzić powstanie stanu naglącego.
Efektem programu jest z pewnością lepsze uświadomienie spo-
łeczeństwa w zakresie zagrożeń związanych z poszerzoną aortą. 

Spotkanie to było również okazją do poruszenia innych pro-
blemów powiązanych z tematyką sercowo-naczyniową, np. de-
nerwacji tętnic nerkowych w opornej postaci nadciśnienia tęt-
niczego, które w ramach prac badawczych prowadzi zespół
szpitala (prof. Stefan Grajek, prof. Andrzej Tykarski z zespoła-
mi). Kolejnym tematem były zagrożenia związane z ostrymi ze-
społami wieńcowymi. Profesor UM dr hab. n. med. Maciej Le-
siak wygłosił referat „Ostre zespoły wieńcowe – jak walczyć 
o pacjenta”. Temat ten jest niezwykle gorący w ostatnich tygo-
dniach w naszym mieście w związku z „epidemią” zawałów.
Poruszono również problematykę zatorowości płucnej (prof.
UM dr hab. n. med. Tatiana Mularek-Kubzdela, prof. dr hab. 
n. med. Grzegorz Oszkinis, dr n. med. Łukasz Kruszyna) – wydaje
się, że konieczna jest refleksja związana z systemowym rozwią-
zaniem opieki nad pacjentami z tym schorzeniem w organizacji
poznańskiej opieki medycznej. Profesor dr hab. n. med. Marek
Jemielity przedstawił m.in. sprawozdanie związane z programem
przeszczepów serca (do tej pory dokonano 19 transplantacji), na-
tomiast dr n. med. Marek Grygiel ukazał fascynujące możliwości
wewnątrznaczyniowego leczenia wad zastawkowych.

Sympozjum towarzyszyły cieszące się powodzeniem warsz-
taty edukujące osoby przygotowujące programy profilaktycz-
ne. Warto dodać, że sam program „Szeroka aorta” przeszedł so-
lidną weryfikację związaną z akceptacją przez Agencję Oceny
Technologii Medycznej, gdzie został wysoko oceniony. 

Wielokrotnie powracała podczas spotkania konkluzja, że
Szpital Kliniczny Przemienienia Pańskiego w kontekście cho-
rób naczyniowo-sercowych jest miejscem optymalnej kom-
pleksowej opieki. 
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